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Consiliul Județean Iași a înființat un 
nou departament în cadrul instituției. 
Este vorba despre Compartimentul 
Ghișeu Unic de Eficiență Energetică 
din cadrul Serviciului Programe, 
Dezvoltare Durabilă şi Strategii 

 
Aleșii județului au aprobat un proiect de ho-

tărâre privind înființarea noului departament în 
cadrul căruia ieșenii vor putea cere informații și 
primi sprijin pentru realizarea unor proiecte de 
eficiență energetică şi construcția de noi capaci-
tăți de producere de energie din surse regenera-
bile și de stocare.  

Consiliul Județean Iași a înființat un 
nou departament în cadrul instituției  
Plenul Consiliului Județean a aprobat înființa-

rea Compartimentului Ghișeu Unic de Eficiența 
Energetică din cadrul Serviciului Programe, Dez-
voltare Durabilă și Strategii. 

Noua structură, prevăzută prin Ordonanță de 
Urgență a Guvernului, va oferi informare, consi-
liere tehnică și sprijin pentru proprietarii de lo-
cuințe individuale sau colective, pentru asociațiile 
de proprietari și pentru asocierile sau comunită-
țile interesate de realizarea unor proiecte de efi-
ciență energetică şi construcția de noi capacități 
de producere de energie din surse regenerabile şi 
stocare, de transformare în utilizatori activi de 
rețea sau de formare a unor comunități de ener-
gie ale cetățenilor. 

Ghișeul unic de eficiență energetică va consi-
lia cetățenii să dezvolte proiecte de renovare 
energetică, să acceseze programe de finanțare 

publice sau mecanisme de creditare și îi va în-
druma pe aceștia către profesioniști competenți 
pe tot parcursul proiectului de renovare. 

În atribuțiile noului compartiment intră, de 
asemenea, oferirea de informații privind legislația 
referitoare la performanța energetică a clădirilor, 
organizarea de campanii de informare și transmi-
terea către Ministerul Dezvoltării, Lucrărilor Pu-
blice și Administrației a unor centralizări 
semestriale privind investițiile în renovare ener-
getică realizate din fonduri publice sau private. 

Care sunt atribuțiile pe care le  
va îndeplini personalul ghișeului  
unic de eficiență energetică 
Potrivit informațiilor publicate de către repre-

zentanții Consiliului Județean, personalul ghișeu-
lui unic de eficiență energetică va îndeplini mai 
multe atribuții. Aceștia vor consilia cetățenii să 
dezvolte un proiect de renovare energetică, să ac-
ceseze programe de finanțare publică sau meca-
nisme de creditare și să îi îndrume către 
profesioniști competenți pe tot parcursul proiec-
tului de renovare.  

„Ghișeele unice de eficiență energetică, înfi-
ințate prin hotărâre a Consiliului județean îndepli-
nesc următoarele atribuții generale: oferă  prin 
intermediul site-urilor web ale autorităților pu-
blice, centralizate secțiune dedicată pe site-ul Mi-
nisterului Dezvoltării, Lucrărilor Publice și 
Administrației și la cerere, la sediul acestora sau 
telefonic, un serviciu public de informare, consi-
liere tehnică  și sprijin, pentru proprietarii de lo-
cuințe individuale sau colective, pentru asociațiile 
de proprietari și pentru asocierile/comunitățile in-

teresate pentru realizarea unor proiecte de efi-
ciență energetică și construcția de noi capacități 
de producere de energie din surse regenerabile 
și, sau stocare, de transformare în utilizatori activi 
de rețea sau de formare a unor comunități de 
energie ale cetățenilor. Consiliază cetățenii să 
dezvolte un proiect de renovare energetică, să ac-
ceseze programe de finanțare publice sau meca-
nisme de creditare şi îi îndrumă pe aceștia către 
profesioniști competenți pe tot parcursul proiec-
tului de renovare. Oferă  informații privind legis-
lația referitoare la performanța energetică a 
clădirilor, organizează și întrețin o secțiune spe-
cifică privind eficiența energetică în clădiri, ușor 
accesibilă  pe site-ul autorității administrației pu-
blice locale, care cuprinde linkul către punctul 
unic de informare online. Inițiază protocoale de 
colaborare cu autoritățile și instituțiile publice 
emitente de avize și acorduri, autoritățile și insti-
tuțiile publice şi celelalte entități responsabile cu 
procesul de autorizare/avizare pentru obținerea 
calității de consumator și de comunitate, inclusiv 
pentru activitățile de eficientizare energetică  a 
clădirilor, pentru ca acestea să acorde prioritate 
procesului de autorizare/avizare a proiectelor ini-
țiate cu sprijinul ghișeelor unice de eficiență  
energetică, desfășoară  campanii de informare 
privind eficiența energetică în clădiri și utilizarea 
surselor regenerabile de energie în clădiri şi gos-
podării”, se arată în documentele publicate.  

Consiliul Județean Iași a înființat un nou de-
partament în cadrul instituției. Este vorba despre 
crearea Compartimentului Ghișeu Unic de Efi-
ciență Energetică din cadrul Serviciului Pro-
grame, Dezvoltare Durabilă şi Strategii.  

Alexandra MAISNER

Consiliul Județean a înființat un nou 
departament în cadrul instituției! Ieșenii 
vor primi consiliere și sprijin gratuit
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Cazul profesorului Alfred Bulai, acuzat de 
comportament de abuzator, după ce ar fi cerut 
unor studente să se dezbrace în fața sa, să le 
mângâie și chiar să întrețină relații intime cu 
unele, îi îngrijorează pe psihologii ieșeni. Ioan 
Gotcă, psiholog la Institutul de Psihiatrie „Socola” 
Iaşi, precizează faptul că victimele unor astfel de 
abuzuri pot rămâne cu sechele pe viață.  

Iată ce spun psihologii ieșeni  
despre cazul profesorului  
abuzator Alfred Bulai  
După ce a ieșit la iveală comportamentul de 

agresor al sociologului și profesorului Alfred Bulai, 
care a cerut unor studente să se dezbrace în fața 
sa și chiar a întreținut relații intime cu unele din-
tre ele, psihologii din Iași trag un semnal de 
alarmă.  

Ioan Gotcă, psiholog la Institutul de Psihiatrie 
„Socola” Iaşi, pune accent pe faptul că victimele 
unui abuz pot rămâne cu traume pe viață. Din 
acest motiv, studentele agresate de către profe-
sorul universitar au ieșit, chiar și după zece ani, 
cu acuzații. 

„Toate persoanele care participă la astfel de 
situații sunt traumatizate într-o formă mai mare 
sau mai mică. Cele care au o sensibilitate din 
punctul acesta de vedere sunt mai vulnerabile. 
Traumele sunt de proporții, le afectează pe ter-
men lung, toată viața. Sunt însă persoane care au 
capacitatea de a-și dezvolta o formă de reziliență 
foarte bună, iar astfel de traume le pot căli în așa 
fel încât să devină și mai puternice. Spre asta ar 
trebui să fie orientată toată pregătirea psiholo-
gică pe care ar trebui să o primească copilul 
acasă și în școală”, declară Ioan Gotcă, psiholog 
la Institutul de Psihiatrie „Socola” Iaşi.  

Ioan Gotcă: „Are o slăbiciune  
mai mult sau mai puțin justificată” 
Alfred Bulai a ocupat, de-a lungul timpului, 

mai multe funcții, precum cea de prodecan sau 
de secretar de stat. Psihologul Ioan Gotcă susține 
faptul că a făcut abuz de putere din cauza poziției 
pe care o are.  

„Victimele rămân traumatizate pe viață, devin 
blocate în viață, în carieră. Din păcate, aceștia 
sunt oameni care nu au fost sprijiniți în prima 

etapă. Explicația comportamentului agresorului 
este foarte simplă. Autoritatea le dă dreptul să 
decidă și să abuzeze, având o funcție mare, el 
poate abuza foarte simplu, pentru că așa este ca-
racterul lui, așa s-a format. Are o slăbiciune mai 
mult sau mai puțin justificată, oamenii aceștia au 
avut funcția de conducere și nimeni nu se aștepta 
la așa ceva. Apar aceste lucruri în presă și tot nu 
se pot abține pentru că slăbiciunea este slăbi-
ciune”, adaugă Ioan Gotcă, psiholog la Institutul 
de Psihiatrie „Socola” Iaşi.  

Victimele unui abuz au nevoie de ajutor de 
specialitate pe o perioadă lungă de timp, pentru 
a putea trece peste traumele formate. 

„Situațiile pot fi identificate, dar de obicei nu 
sunt luate în serios, când un copil sau un tânăr 
face o afirmație de genul acesta, i se spune să 
tacă din gură. Nici familia nu este receptivă, unii 
nu au timp pentru așa ceva. Chiar eu am întâlnit 
învățători care nici nu mă așteptam mai târziu să 
fie în așa fel, dar astfel de cazuri sunt peste tot în 
lume”, mai spune Ioan Gotcă, psiholog la Institutul 
de Psihiatrie „Socola” Iaşi.  

Ștefana ȘOVEA

Cazul halucinant al profesorului 
abuzator Alfred Bulai îi îngrijorează 
pe psihologii ieșeni: „Având o 
funcție mare, el poate abuza”
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Proiectul privind construirea noului 
stadion din Iași va fi modificat. 
Municipalitatea caută firme pentru 
revizuirea și elaborarea  
Planului Urbanistic Zonal 

 
Administrația locală a publicat, în cursul zilei 

de ieri, 31 iulie 2024, o procedură de licitație ce 
are ca obiectiv „Servicii de proiectare revizuire 
proiect și elaborare PUZ aferente obiectivului de 
investiții Revizuire, actualizare proiect și execuție 
Stadion Municipal Iași”.  

Proiectul privind construirea noului 
stadion din Iași va fi modificat  
Valoarea contractului este de 1.030.000 de lei, 

fără TVA, iar firmele interesate pot depune ofer-
tele financiare până la data de 23 august 2024, 
ora 15.00.  

„Municipiul Iași deține studiul de fezabilitate, 
documentația tehnică pentru autorizarea lucrări-
lor de construire (DTAC), proiectul tehnic (PTH) în-
tocmite pentru obiectivul stadion municipal în 
anul 2019. Aceste documentații au fost întocmite 
de către asocierea SC Sigm Home Project SRL – 
SC Concrete Design Solutions SRL și vor fi puse la 
dispoziția ofertanților ele făcând parte integrată 
din prezentul Caiet de Sarcini. Documentațiile au 
fost întocmite pentru amplasamentul din Moara 
de Vânt. Prezenta documentație se referă la un 
nou amplasament și anume în zona șes Bahlui. 
Pentru realizarea serviciilor de proiectare se vor 
avea în vedere toate prevederile și condiționările 

din documentațiile menționate. Se vor avea în ve-
dere orice modificări sau completări ale legislației 
în domeniu, apărute până la data finalizării obiec-
tivului de investiție supus achiziției. Legislația, re-
glementările tehnice și altele asemenea indicate 
în prezentul Caiet de Sarcini sunt considerate in-
dicative și nelimitative, enumerarea actelor nor-
mative este ofertă ca referință și nu trebuie 
considerată limitativă.  La elaborarea documen-
tației tehnice, ofertantul va șine cont de toate 
prevederile și condiționările cuprinse în docu-
mentațiile enumerate mai sus”, se arată în caietul 
de sarcini al procedurii de licitație.  

Noul stadion ar fi trebuit  
să dispună de 20.000 de locuri 
În august 2020, Mihai Chirica anunța că pro-

iectul privind studiul de fezabilitate al Stadionului 
„Regele Ferdinand I” a fost finalizat și că va avea 
o capacitate de 24.179 de locuri. Valoarea de 
atunci era estimată la 113 milioane de euro. Din 
punct de vedere arhitectural, acesta trebuia să fie 
inspirat de geometria coroanei Regelui Ferdinand. 

În ceea ce privește funcționalitatea sa, Mihai 
Chirica spunea atunci că locurile pe scaunele des-
tinate publicului general vor fi organizate pe două 
niveluri de gradene (talonul, cu accesul publicului 
la cota superioară a acestuia, și balconul, cu rea-
lizarea accesului publicului la cota inferioară), cu-
prinzând zona de tribună est, parțial vest și cele 
două peluze, nord și sud. Funcțiunile destinate 
publicului general vor fi organizate la nivelul par-
terului (nivelul de acces la talon și balcon), astfel 

încât fiecare sector să beneficieze independent 
de grupuri sanitare, zonă de alimentație publică 
etc. 

Spațiile aferente publicului VIP vor fi grupate 
în zona de vest, cu zona de scaune în tribuna vest 
și 40 de loje organizate pe două niveluri (parter și 
etaj 1), cu parcare subterană prevăzută la nivelul 
subsolului, cu zona de foaier și alimentație pu-
blică organizată la fiecare nivel VIP – demisol, par-
ter, etaj 1 și etaj 3 – skybar. În zona de vest (la 
nivelul subsolului), vor fi grupate spațiile destinate 
sportivilor și oficialilor, precum zona de lucru 
media. 

Locurile aferente tribunei mass-media vor fi 
organizate în zona vest, deasupra lojilor VIP. Stu-
diourile TV, cu vedere la teren, vor fi amplasate în 
zona vest, la etajul 3. Zona administrativă va fi or-
ganizată fie în zona de est, la etajul 2 (zona de bi-
rouri management), fie în zona de vest, la nivelul 
demisolului, unde vor fi amplasate zonele desti-
nate stewarzilor și pazei. Postul de comandament 
va fi amenajat la etajul 1, în zona lojilor VIP. Zona 
de cazare va fi amplasată în zona de est, la etajul 
1. Deasupra acesteia se vor dezvolta spațiile des-
tinate departamentului administrativ și marke-
ting. Ambele funcțiuni menționate vor fi situate 
pe latura de est a terenului. 

Proiectul privind construirea noului stadion 
din Iași va fi modificat. Municipalitatea caută 
firme pentru revizuirea și elaborarea Planului Ur-
banistic Zonal. Contractul depășește 1.000.000 de 
lei, fără TVA.  

Alexandra MAISNER

Proiectul privind construirea noului stadion 
din Iași va fi modificat! Primăria caută firme 
pentru realizarea Planului Urbanistic Zonal
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În comuna Tomești, primăria are în 
derulare încă 11 proiecte cu o 
valoare totală de 15.728.894 de 
euro. Lucrările vor fi finalizate până 
în luna iulie a anului 2025 

 
Comunitatea din Tomești este în continuă 

dezvoltare, iar acest lucru se vede și prin investi-
țiile făcute de autoritatea locală. Primăria a primit 
finanțări pentru 11 proiecte care sunt în execuție 
în acest moment și urmează să fie finalizate în lu-
nile viitoare. Calitatea vieții oamenilor care locu-
iesc în comună va fi îmbunătățită datorită acestor 
investiții. 

Comuna Tomești are în derulare 
proiecte cu o valoare  
de 15 milioane de euro 
Proiectele care sunt în execuție în acest mo-

ment au o valoare de 78.245.992 de lei, undeva la 
15.728.894 de euro. Majoritatea fondurilor sunt 
asigurate prin Programul Național „Anghel Sa-
ligny” și prin Planul Național de Redresare și Re-
ziliență. Desigur că mai există și finanțări din 

exterior, în colaborare cu Primăria Tomești. La 
fiecare proiect, instituția contribuie și cu câte o 
sumă de bani din bugetul local. Infrastructura din 
comună va fi îmbunătățită, în special rețeaua de 
gaz și de apă potabilă. Oamenii din satul Goruni 
vor avea acces la gaze naturale, începând cu luna 
iulie anul 2025. 

„Realizare sistem GIS (Sistem Informațional 
Geografic) în comuna Tomești, județul Iași – 
527.251 lei (termen finalizare iulie 2025); Achiziție 
sistem de monitorizare video în comuna Tomești 
– 438.003 lei (termen finalizare iulie 2025);; Lu-
crări de renovare energetică a clădirilor reziden-
țiale multifamiliale – etapa II în comuna Tomești, 
județul Iași – 19.375.378 lei; Reabilitare energetică 
Școala D.D. Pătrășcanu, comuna Tomești – 
8.691.416 lei; Proiect „Dezvoltarea și extinderea 
sistemului de distribuție gaze naturale în localita-
tea Goruni, comuna Tomești – 2.799.352 lei; Pro-
iect Extinderea sistem de alimentară cu apă și 
canalizare în comuna Tomești – 27.810.264 lei; 
Proiect Realizare Sistem GIS (Sistem informațio-
nal Geografic) și actualizare PUG în comuna To-
mești – 530.251 lei”, apare în datele oficiale ale 

Primăriei Tomești. 

Primăria pune accent pe educație 
Un alt aspect important pentru orice comună 

de la periferia municipiului Iași este educația. Oa-
menii care locuiesc aici vor să aibă parte de școli, 
pentru a nu fi nevoiți să își ducă micuții la o uni-
tate de învățământ din oraș. Autoritatea locală a 
înțeles acest lucru și a primit finanțări pentru mo-
dernizarea instituțiilor sau pentru achiziția unui 
microbuz nou. 

„Achiziție microbuz nepoluant și puncte reîn-
cărcare pentru vehicule electrice în comuna To-
mești – 1.464.503 (termen finalizare iulie 2025); 
Reabilitare Energetică și consolidare școala sat 
Goruni, comuna Tomești – 3.590.259 lei; Creșterea 
eficienței energetice și gestionarea inteligentă a 
energiei la sala de sport a Școlii D.D. Pătrășcanu, 
comuna Tomești – 1.886.748”, este stipulat în do-
cumentele primăriei. 

Proiectele în valoare de 15 milioane de euro 
vor fi resimțite de oamenii din comuna Tomești în 
anii viitori, în ceea ce privește calitatea vieții. 

Petronel ȘTEFAN

Comuna Tomești are în execuție 
proiecte în valoare de 15.728.894 de 
euro. Iată când vor fi finalizate lucrările
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Expoziția interactivă „Leonardo da Vinci – In-
vențiile unui geniu al Renașterii”, de la Palatul Cul-
turii din Iași, trebuia să se încheie ieri, 31 iulie 
2024, însă este prelungită până în data de 4 au-
gust 2024.  

O expoziție de la Palatul Culturii  
din Iași este prelungită  
până în data de 4 august 2024  
Veste bună pentru ieșeni! Expoziția interac-

tivă „Leonardo da Vinci – Invențiile unui geniu al 
Renașterii”, de la Palatul Culturii, este prelungită 
până duminică, 4 august 2024. 

Vizitatorii vor putea admira invenții tehnice 
(44 de mașinării extraordinare, precum automo-
bilul, bicicleta, planorul, parașuta), dar și artă, ta-
blouri și fresce – reproduceri, aparținând geniului 
renascentist, Leonardo da Vinci. 

Expoziția cultural-educativă este compusă 
din replici fidele ale modelelor concepute de 

maestru, bazate pe schițele originale ale acestuia 
și realizate de pricepuți meșteșugari italieni, 
creatorii Museo Le Macchine di Leonardo da Vinci 
Firenze, multe dintre modele fiind interactive. 

Materialele alese pentru reconstrucția mași-
nilor sunt asemenea celor care ar fi fost folosite 
în perioada renascentistă. Expoziția se înscrie în 
galeria marilor evenimente culturale ale lumii. 
Aflată în circuitul internațional din 2003, a inclus 
82 de orașe, 28 de țări și cinci continente, stabi-
lind un număr record de vizitatori, peste 12 mi-
lioane la nivel mondial. 

Prețul unui bilet este  
de 40 de lei pentru adulți  
Descris ca fiind arhetipul „Omului Renascen-

tist” a cărui curiozitate era egalată doar de pute-
rea sa de creație, considerat, adesea, cel mai de 
seamă geniu din întreaga istorie a omenirii, Leo-
nardo di ser Piero da Vinci, cunoscut sub numele 

de Leonardo da Vinci (n. 15 aprilie 1452, Vinci – d. 
2 mai 1519, Amboise), a fost un spirit universalist: 
pictor, sculptor, arhitect, muzician, inginer, inven-
tator, anatomist, geolog, cartograf, botanist și 
scriitor din perioada renascentistă. 

Spirit universalist și inventator înnăscut, Leo-
nardo da Vinci a conceput mașini de zburat, un 
tanc, submarine, o mașină de socotit și multe al-
tele. Unele dintre invențiile sale au putut fi puse 
în practică în cursul vieții, precum o mașină auto-
mată de bobinat și o mașină de încercat rezis-
tența la întindere a firelor. 

Prețul unui bilet este de 40 de lei pentru adult, 
25 de lei pentru elev, student, pensionar, în baza 
prezentării unor documente valabile, 25 de 
lei/persoană pentru grupuri mai mari de 10 per-
soane, indiferent de vârstă. Accesul este gratuit 
pentru profesorii însoțitori ai grupurilor cu minim 
20 de elevi sau studenți, dar și pentru copiii sub 6 
ani. 

Ștefana ȘOVEA

Expoziția interactivă „Leonardo da  
Vinci – Invențiile unui geniu al Renașterii”, 
de la Palatul Culturii din Iași, este 
prelungită până în data de 4 august 2024
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Doi tineri basarabeni au dat lovitura, la Iași, cu 
o afacere de succes. Anastasia și Eugen Sapova-
lov au deschis prima grădină de fluturi tropicali 
din regiunea Moldovei, care a adunat peste 5.000 
de vizitatori în doar câteva săptămâni.  

Prima grădină de fluturi tropicali din 
regiunea Moldovei a fost deschisă,  
în Iași, de către doi basarabeni  
Anastasia Sapovalov are vârsta de 26 de ani și 

a deschis alături de soțul său, Eugen Sapovalov, 
prima grădină de fluturi exotici din Iași, sub nu-
mele BeFly Garden. Vizitatorii se pot plimba prin-
tre unele dintre cele mai spectaculoase specii de 
fluturi din lume, care pot fi văzute în Filipine, 
Costa Rica și Africa.  

Ideea a pornit de la Eugen Sapovalov, care 
este colecționar de specii rare de fluturi. În co-
lecția sa are peste 1.000 de specii, cea mai 
scumpă fiind Regina Alexandra, care costă în jur 
de 3.000 de euro.  

„Eu și soțul meu am deschis, pentru prima 
dată, o grădină cu fluturi în Republica Moldova, în 
anul 2022. Soțul meu este pasionat de fluturi, este 
colecționar, iar de aici a pornit ideea afacerii. Are 

peste 1.000 de specii în colecția lui, iar cel mai 
scump exemplar se numește Alexandra și costă 
3.000 de euro”, declară Anastasia Sapovalov.  

Peste 5.000 de vizitatori au trecut 
pragul grădinii în doar  
cinci săptămâni de la inaugurare  
Grădina a fost inaugurată în luna iunie a anului 

2024, iar în doar cinci săptămâni au trecut pragul 
peste 5.000 de vizitatori. Spațiul este amenajat în 
așa fel încât să ofere condiții optime fluturilor.  

Situată în Nativa Park din Bucium, zona Bâr-
nova, grădina este amenajată pe o suprafață de 
700 de metri pătrați, lucru ce o face a fi cea mai 
mare grădină de fluturi din România.  

„Grădina de fluturi din Iași a fost inaugurată în 
data de 21 iunie 2024, iar numărul de vizitatori a 
trecut de 5.000. Cei mai mulți vin în zilele de wee-
kend. Pot fi văzute până la 15 specii exotice de flu-
turi din Costa Rica, Filipine și Africa. Grădina BeFly 
se desfășoară pe o suprafață de 700 de metri pă-
trați și cred că este cea mai mare din România. 
Grădina este amenajată în așa fel încât să ofere 
condiții optime fluturilor, dar și plantelor exotice”, 
adaugă Anastasia Sapovalov.  

Fondatorii BeFly vor mai deschide o grădină 
de fluturi în anul 2025, în București. Dacă în 
această perioadă puteți vedea speciile Morpho 
helenor, Idea leuconoe, Parthenos sylvia, Papilio 
rumanzovia, Papilio polytes și Papilio lowi, Anas-
tasia Sapovalov ne asigură că în viitor vor exista 
mult mai multe.  

„În anul 2025, dorim să mai deschidem o gră-
dină de fluturi în București, iar pe cea din Iași este 
posibil să o extindem, dar cu siguranță vom aduce 
mai multe specii de fluturi”, mai spune Anastasia 
Sapovalov.  

Deoarece fluturii trăiesc pentru puțin timp, în 
perioada rece grădina va fi închisă. Prețul unui 
bilet pentru adulți este de 35 de lei, intrarea este 
gratis pentru copiii cu vârsta de până la 3 ani, iar 
pentru cei până la 12 ani prețul este de 25 de lei. 
Sunt disponibile și abonamente pentru familie, 
care variază între 85 și 110 lei.  

În zilele de lucru, timpul vizitei nu este limitat, 
însă în weekend este de 30 de minute. Dacă în 
grădină nu este foarte aglomerat, vizitatorii pot 
petrece mai mult timp în compania fluturilor.  

Ștefana ȘOVEA

Imagini spectaculoase din interiorul primei 
grădini de fluturi tropicali din regiunea 
Moldovei. Doi tineri basarabeni au dat 
lovitura cu o afacere de succes, deschisă în Iași 
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Ieșeanul doctorand în horticultură, care predă 
lecții de dans popular adulților și copiilor cu diza-
bilități. Emilian Păduraru a reușit de peste 12 ani 
să-și transforme pasiunea într-un job, iar după ce 
și-a dat doctoratul în horticultură, a decis că e 
timpul să-și înființeze propriul ansamblu folcloric.  

Ieșeanul doctorand în horticultură, 
care predă lecții de dans popular  
Dansul popular este o adevărată artă, mai ales 

pentru cei îndrăgostiți de tradiție. La fel se întâm-
plă și cu ieșeanul Emilian Păduraru, care a reușit 
să-și transforme pasiunea pentru dansul popular 
într-un job. A început atunci pe când era doar  stu-
dent, în primul său an de facultate. Deși a dorit să 
aibă o meserie de bază și a obținut rezultate aca-
demice remarcabile, Emilian a ales cu inima și a 
continuat să danseze. Inițial, a început la clubul 
studențesc de dans sportiv Elegance, de la Casa 
de Cultură a Studenților din Iași, atunci când nu 
se gândea că pasiunea îl va duce atât de departe. 

„În primul an de facultate, în 1998, am început 
să dansez la clubul studențesc de dans sportiv 
Elegance, de la Casa de Cultură a Studenților. Am 
crezut că voi dansa doar cât iau bursă, însă nu a 
fost așa. După ce am absolvit, în 2003, am conti-
nuat să dansez. Mi-a plăcut atât de mult să lucrez 
cu oamenii, încât asta cred că m-a ținut pe linia 
de plutire. Șansa pentru a fi instructor de dans mi-

a fost oferită de maestrul Corneliu Tătaru, unul 
dintre oamenii care m-au influențat în această in-
dustrie”, a declarat Emilian Păduraru, coregraf 
Ansamblul Folcloric „Hora Moldovei” Iași.  

Deși ani la rând a lucrat drept cadru didactic, 
dar și preparator universitar la Universitatea de 
Științe Agricole și Medicină Veterinară „Ion Io-
nescu de la Brad” din Iași, actuala Universitate de 
Științele Vieții, pasiunea pentru dans a învins. Ast-
fel, din 2007 și până în prezent, a reușit să trăiască 
doar din dansul popular.  

Cum a luat ființă Ansamblul Folcloric 
„Hora Moldovei” Iași  
Din dorința de a se dezvolta și cu ajutorul 

maestrului Mihai Roșcăneanu, Emilian Păduraru 
și-a înființat propriul ansamblu de dansuri popu-
lare. Primii cursanți ai săi erau fie tineri din co-
muna Aroneanu, fie studenții de la Facultatea de 
Chimie din Iași, dar și de la Universitatea de Ști-
ințele Vieții.  

„Am primit dragostea pentru folclor de la 
maestrul coregraf Petre Șușu. O importanță în 
formarea mea ca dansator și coregraf o au și re-
gretatul Dorin Ursache și Cătălin Hilițanu, mentor 
și coregraf al Ansamblului «Mugurelul» din cadrul 
Universității de Științele Vieții din Iași. Am pus pe 
picioare ansamblul, iar acum am ajuns să fim o 
adevărată familie. Mergem la evenimente atât na-

ționale, cât și internaționale. Noutatea este că de 
câțiva ani lucrez și cu persoanele cu deficiențe de 
auz și de vedere. Am descoperit că dansul chiar 
poate fi terapie pentru ei”, a mai declarat Emilian 
Păduraru.  

Dansul popular a devenit terapie și pentru per-
soanele cu dizabilități. Câțiva ieșeni reușesc să 
danseze pe muzica populară, deși nu aud. Cum? 
Prin intermediul ritmului și al bătăilor. La fel se în-
tâmplă și în cazul copiilor cu deficiențe de auz și 
de vedere din cadrul Liceului Tehnologic Special 
„Vasile Pavelcu” Iași. 

„Directorul liceului, Coca Vasiliu, mi-a oferit 
oportunitatea de a lucra cu copiii speciali de aici. 
Chiar am observat că este terapie pentru ei. Sunt 
atenți și fascinați de dans. Acum, îmi doresc să 
putem preda dansul în școlile ieșene pentru că 
este o sursă educațională de istorie, tradiție și 
chiar de memorie. Îi ajutăm pe copii să se dez-
volte și să-și bucure sufletul prin intermediul dan-
sului”, a mai subliniat Emilian Păduraru.  

Emilian Păduraru este doctorand în horticul-
tură și predă cursuri de dansuri populare ieșenilor 
de toate vârstele, dar și adulților și copiilor cu di-
zabilități. De peste 12 ani, acesta reușește să tră-
iască doar din dans, transformând pasiunea 
într-un job.  

Gabriela Rusu

Ieșeanul doctorand în horticultură, care 
predă lecții de dans popular adulților și 
copiilor cu dizabilități. Emilian Păduraru: 
„Dansul este o alternativă la terapie”



Miercuri, 31 iulie 2024, pentru 
creștinii ortodocși și cei greco-ca-
tolici a început postul Adormirii Mai-
cii Domnului, care este cunoscut și 
sub numele de Postul Sfintei Marii. 
Acesta durează două săptămâni și 
precedă Adormirea Maicii Domnului, 
care are loc pe 15 august.  

Când se va încheia postul 
Adormirii Maicii Domnului 
Postul Adormirii Maicii Domnului, 

cunoscut ca Postul Sfintei Marii sau 
Sântamariei, îi pregătește pe creşti-
nii ortodocşi pentru cele două mari 
sărbători cu cruce roşie din luna au-
gust: Schimbarea la Față, sărbăto-
rită pe 6 august, și Adormirea Maicii 
Domnului, de pe 15 august. De re-
gulă, postul Adormirii Maicii Domnu-
lui începea pe 1 august, fiind 
precedat de Lăsata Secului, ultima 
zi în care se mai poate mânca „de 
dulce”. Anul acesta, a început cu o zi 

mai devreme, pe 31 iulie 2024, deoa-
rece Lăsata Secului ar fi căzut mier-
curea, în zi de post. Din această 
cauză, postul se va termina cu o zi 
mai devreme decât de obicei, res-
pectiv pe 14 august. Pe perioada 
celor două săptămâni de post, lunea, 
miercurea și vinerea, până în jurul 
orei 15.00, nu se consumă niciun fel 
de aliment, în timp ce restul zilei se 
mănâncă doar hrană uscată. În 
schimb, marțea și joia, se pot con-
suma legume și fructe, dar fără unt-
delemn. Doar sâmbăta și duminica, 
este dezlegare la vin și untdelemn. 
De asemenea, pe 6 august, când se 
sărbătorește Schimbarea la Față. Pe 
lângă abținerea de la bucatele „de 
dulce”, în timpul postului, creștinii 
ortodocși trebuie să renunțe la pe-
treceri, dar și la consumul de alcool 
și tutun. Este interzis ca în timpul 
Postului Adormirii Maicii Domnului 
să se facă nunţi şi botezuri, aceasta 

fiind o perioadă dedicată rugăciunii 
și faptelor bune.  

Semnificația  
și istoricul praznicului  
Adormirii Maicii Domnului 
Pe 15 august, creştinii ortodocşi 

sărbătoresc Adormirea Maicii Dom-
nului. Sărbătoarea este cunoscută în 
popor drept Sfânta Maria Mare. Cu 
prilejul Adormirii Maicii Domnului, 
celebrăm și Ziua Marinei, Fecioara 
Maria fiind patroana spirituală a ma-
rinarilor. La fel ca în cazul celorlalte 
sărbători creştine, de sărbătorea 
Adormirii Maicii Domnului sunt le-
gate o multitudine de tradiţii și obi-
ceiuri ce sunt respectate cu 
sfințenie până în ziua de astăzi. 
Adormirea Maicii Domnului este cea 
mai veche sărbătoare închinată Fe-
cioarei Maria. Există mărturii despre 
sărbătorirea acesteia încă din seco-
lul al V-lea. Cultul Maicii Domnului s-
a dezvoltat foarte mult, mai cu 
seamă după Sinodul al IV-lea ecu-
menic, când s-a hotărât că Maica 
Domnului este Născătoare de Dum-
nezeu. Adormirea Maicii Domnului a 
început să fie sărbătorită mai întâi în 
Ierusalim, unde în apropiere de Gră-
dina Ghetsimani se păstrează mor-
mântul Fecioarei Maria. Răspândirea 
acestei sărbători în Răsărit se dato-
rează împăratului bizantin Mauriciu. 
În Apus, sărbătorea s-a răspândit 
mai târziu, în timpul Papei Teodor I, 
ce era originar din Ierusalim. Tradiţia 
spune că Maica Domnului a mai trăit 
încă 11 ani după Înălțarea la ceruri a 
Mântuitorului. Scrierile bisericești 
spun că Fecioara Maria a fost luată 
de către apostolul Ioan în casa sa, 
pentru a o îngriji, unde s-a și stins 
din viață. Nu vom găsi informații 

despre Adormirea Maicii Domnului în 
Evanghelie, ci doar în Sfânta Tra-
diţie. Potrivit Sfintei Tradiţii, Maica 
Domnului a fost înştiinţată de către 
arhanghelul Gavriil în legătură cu 
trecerea sa la cele veşnice: „Acestea 
zice Fiul tău: «Vremea este a muta 
pe maica Mea la Mine». Nu te teme 
de aceasta, ci primește cuvântul cu 
bucurie, de vreme ce vii la viața cea 
nemuritoare”. 

După aceasta, Fecioara Maria şi-
a cerut iertare de la toţi apropiaţii, 
iar apoi şi-a dat duhul. În clipa 
aceea, Domnul Însuși s-a pogorât 
din ceruri pentru a primi în mâinile 
sale sufletul său sfânt. În acel mo-
ment, s-au înfăptuit o multitudine de 
minuni: ochii orbilor au văzut, surzii 
și-au recăpătat auzul, iar ologii au 
început să umble. Trupul Maicii 
Domnului a stat trei zile în mormânt, 
fiind ulterior ridicat în chip tainic la 
ceruri. 

Conform Tradiției, Duhul Sfânt i-
a adus pe toți apostolii din locurile în 
care propovăduiau Învățătura Creș-
tină pentru a-și lua rămas bun de la 
Maica Domnului. Singurul care nu a 
ajuns la timp a fost apostolul Toma. 
Acesta a sosit în Ierusalim în cea de-
a treia zi după înmormântarea Fe-
cioarei Maria și, dorind să ofere 
cinstire trupului său, i-a pus pe 
apostoli să-i deschidă mormântul. 
Atunci au descoperit că dispăruse, 
acesta fiind ridicat la ceruri de către 
Iisus Hristos. 

Înainte de Adormirea Maicii 
Domnului, creștinii ortodocși pos-
tesc două săptămâni. În acest an, 
postul Adormirii Maicii Domnului a 
început pe 31 iulie și se va încheia pe 
14 august.  

Codruța ȘOROAGĂ 
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Postul Adormirii Maicii Domnului a 
început în acest an mai devreme cu o zi!
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Primarul Mihai Chirica a dat frâu 
liber fanteziilor în ședința  
ordinară de la Palatul Roznovanu.  
Acesta vrea să creeze 300  
de grădini botanice în oraș  

 
După ce a primit un nou mandat la Palatul 

Roznovanu, edilul Iașului a început să dea frâu 
liber imaginației. Acesta visează ca orașul să se 
transforme într-o imensă grădină botanică. Se 
pare că nici în acest mandat nu va renunța să 
planteze gazon și panseluțe în loc să se axeze pe 
adevăratele probleme pe care ieșenii le sesizează 
în fiecare zi.  

Fanteziile primarului Mihai Chirica! 
Vrea să creeze 300  
de grădini botanice în Iași  
Iașul ar putea fi singurul oraș din țară care va 

fi împânzit de grădinile botanice ale primarului 
Mihai Chirica. Ultima revelație a edilului a fost de-
taliată chiar de el în cadrul ședinței ordinare de 
ieri, 31 iulie 2024, de la Palatul Roznovanu. Acesta 
visează ca toate cele aproximativ 300 de parcuri 
de joacă din Iași să fie transformate în grădini bo-
tanice, cu sute de plante, iar pentru realizarea 
acestui proiect lucrează doi angajați ai primăriei.  

„Continuăm să refacem parcurile de joacă 
pentru copii. Un lucru bun, ca să nu mai avem in-
tervenții de-a lungul timpului, este că fiecare loc 
de joacă pentru copii va fi transformat într-o mini 
sau microgrădină botanică, adică vom introduce 
foarte multe plante. Desigur, nu arbori, să aibă pe 
ce se cățăra și de unde plonja, arbuști cu eflores-

cențe în diverse perioade a timpului. Lucrează 
două persoane de la primărie la acest proiect îm-
preună cu șase asociații civice din municipiul Iași 
și cred că va fi un proiect reușit”, a declarat Mihai 
Chirica, primarul Iașului.  

Ideal ar fi ca Mihai Chirica să se ocupe, în pri-
mul rând, de modernizarea spațiilor de joacă ce 
arată ca în filmele de groază, unde copiii sunt în 
pericol. Majoritatea arată dezastruos, leagănele 
sunt deteriorate, toboganele sunt crăpate, iar cei 
mici se pot accidenta în orice moment. Totuși, 
problema pregnantă a edilului este modul în care 
și în acest mandat ar putea lua ochii ieșenilor cu 
plantarea gazonului și a panseluțelor, așa cum 
face de 10 ani, de când ocupă biroul de la Palatul 
Roznovanu. Cu siguranță, și de această dată, ie-
șenii vor fi mulțumiți de proiectele „mărețe” pe 
care Mihai Chirica le implementează și vor uita de 
situația traficului infernal din oraș, de lipsa stră-
zilor noi, de împrumuturile nejustificate pe care 
le-a făcut edilul și prin care a îndatorat ieșenii 
pentruu următorii ani. Toate aceste probleme 
sunt nesemnificative, iar ieșenii se vor bucura 
după orele de stat în trafic pe o bancă, în cele 300 
de grădini botanice. 

Plantele care vor fi folosite  
în parcurile de joacă vor fi  
furnizate de Servicii Publice SA 
Reporterii BZI au cerut mai multe detalii refe-

ritoare la proiectul pe care Mihai Chirica îl vrea im-
plementat în oraș. Laurențiu Ivan, directorul 
Servicii Publice SA, a transmis faptul că sutele de 
plante care vor împânzi parcurile din oraș vor fi 

furnizate de instituție din serele și pepiniera pe 
care le deține.  

„Da, am avut o discuție cu domnul primar în le-
gătură cu aceste parcuri de joacă, dar nu am sta-
bilit, momentan, detaliile, urmează să mai purtăm 
discuții în acest sens. În principal, este ideea de 
a crește numărul de plante, deci poate că e mult 
spus grădină botanică, dar oricum ne dorim să fie 
foarte multă verdeață într-un parc de joacă pen-
tru copii. Dacă vor fi și plante deosebite, rare, 
atunci putem vorbi chiar și de o minigrădină bo-
tanică. Avem și seră, și pepinieră, avem foarte 
multe plante produse de noi. Aceasta și este 
ideea, să producem noi aceste plante, nu să le 
cumpărăm. Vor fi folosite plantele din seră și din 
pepinieră. Ideea este că un parc de joacă la ora 
actuală este foarte tern, gol, iar în momentul în 
care ar fi mai multă vegetație în aceste locuri, 
probabil că s-ar crea și o atmosferă mai caldă. Nu 
vom pune neapărat gazon pentru că, fiind trafic 
foarte intens în parcurile de joacă, nu ar rezista, 
însă între locurile de joacă, pe partea de împrej-
muire, să fie totul vedre. Adică să aducem o pată 
de culoare în parcurile pentru copii din oraș. Am 
discutat cu domnul primar despre aceste lucruri, 
acum trebuie să concretizăm și să vedem ce se 
dorește mai exact. Sunt până în 30 de parcuri de 
joacă pentru copii în Iași”, a declarat Laurențiu 
Ivan, director Servicii Publice SA. 

Primarul Mihai Chirica a dat frâu liber fante-
ziilor în ședința ordinară de la Palatul Roznovanu. 
Acesta vrea să creeze 300 de grădini botanice în 
oraș. Sutele de plante vor împânzi parcurile de 
joacă pentru copii.  

Alexandra MAISNER

Primarul Mihai Chirica a scos o „perlă” de zile mari. Vrea 
să transforme aproape 300 de parcuri din Iași în mici 
grădini botanice. Iată cum ar trebui să arate proiectul
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Detalii halucinante. Infractorul 
Ștefan Manolache, fiul consilierului 
județean PSD Iași, Mircea Manolache, 
și-a terorizat fosta iubită în anul 
2022. Tânăra a cerut disperată 
ordin de protecție și i-ar fi depus o 
plângere penală pentru înșelăciune  

 
Fosta iubită a lui Ștefan Manolache, fiul con-

silierului județean PSD Iași, Mircea Manolache, 
M.P.M, a trecut prin clipe de groază după despăr-
țire. „Prințul taximetriștilor” ar fi avut o datorie în 
valoare de 3.000 de euro la ea, iar când tânăra i-
ar fi cerut banii, ar fi început și problemele. S-a 
lăsat cu amenințări grave. 

Infractorul Ștefan Manolache, fiul 
consilierului județean PSD Iași,  
Mircea Manolache, 
și-a terorizat fosta iubită. Tânăra a 
cerut disperată ordin de protecție  
În anul 2023, M.P.M, o fostă iubită de-ale lui 

Ștefan Manolache, fiul consilierului județean PSD 
Iași, Mircea Manolache, a cerut disperată ordin de 
protecție după ce s-a trezit amenințată și jignită 
în cel mai groaznic mod posibil. Ulterior, ordinul 

de protecție a fost admis pe o perioadă de câteva 
luni, obligându-l pe Ștefan Manolache, fiul consi-
lierului județean PSD Iași, Mircea Manolache, să 
păstreze distanța minimă de 50 m față de victimă, 
de locuința sa și de unitatea de învățământ, pe 
atunci fiind elevă la un liceu din Iași.  

„Admite în parte sesizarea Parchetului de pe 
lângă Judecătoria Iaşi pentru victima M.-M. M.-P., 
în contradictoriu cu pârâtul M. Ş.-R. Dispune emi-
terea unui ordin de protecție pe o perioadă de 2 
luni, cuprinzând următoarele măsuri: - obligarea 
pârâtului la păstrarea unei distanțe minime de 50 
metri față de victimă, de locuinţă şi unitatea de 
învăţământ pe care o frecventează, interzicerea 
oricărui contact, inclusiv telefonic, prin corespon-
denţă sau în orice mod cu victima, încălcarea ori-
căreia dintre măsurile anterior dispuse prin 
ordinul de protecție constituind infracțiune, con-
form art. 47 alin. (1). Respinge ca nefondată con-
testaţia pârâtului împotriva ordinului de protecţie 
provizoriu emis faţă de el de organele de poliţie. 
Obligă pârâtul la plata către reclamantă a sumei 
de 600 lei reprezentând cheltuieli de judecată. 
Prezenta se va comunica Poliţiei Mun. Iaşi- Secţia 
4 Poliţie în vederea punerii în executare a dispo-
zițiilor”, se arată în dispoziția pronunțată de Ju-
decătoria Iași în data de 10.03.2023.  

Primul avocat al victimei a renunțat  
Codrin Stupariu a fost primul avocat al părții 

vătămate, însă la scurt timp s-a retras, deoarece 
s-a simțit intimidat de către inculpat.  

„Domnișoara în cauză a venit la mine pentru o 
plângere penală împotriva acestuia (n.r. - Ștefan 
Manolache, fiul consilierului județean PSD Iași, 
Mircea Manolache), pentru infracțiunea de înșe-
lăciune. Aceasta se simțea și amenințată și i-am 
sugerat să ceară ordin de protecție în instanță. 
Ulterior, din cauza unor presiuni, eu am renunțat. 
Siguranța și liniștea mea sunt mult mai impor-
tante decât banii”, a declarat avocatul Codrin Stu-
pariu.  

Ștefan Manolache, fiul consilierului județean 
PSD Iași, Mircea Manolache, a avut mai multe re-
lații, iar în urma uneia dintre ele are un copil. De-
a lungul timpului, individul a fost acuzat că ar avea 
un comportament deplasat cu femeile. Acum 
însă, în anul 2024, Ștefan Manolache, fiul contro-
versatului Mircea Manolache, consilier județean 
PSD, s-a căsătorit cu o grefieră de la Direcția de 
Investigare a Infracțiunilor de Criminalitate Orga-
nizată și Terorism, structura centrală.  

Redacția BZI

Infractorul Ștefan Manolache și-a terorizat 
fosta iubită. Tânăra a cerut disperată 
ordin de protecție. Totul, după ce i-a 
împrumutat bani „prințului taximetriștilor”
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Fenomen alarmant în rândul pa-
cienților din Iași. Bolnavii ajung prea 
târziu la spital, atunci când starea lor 
de sănătate este grav degradată. 
Apare această situație pentru că se 
tem să nu afle ce diagnostic au, să 
nu fie scoși din mediul social, fami-
lial, dar și pentru că medicii de fami-
lie nu pun suficient accent pe 
prevenție.  

Fenomen alarmant în 
rândul pacienților din Iași: 
„Nu se prezintă din timp  
la spital din cauza verigii  
de bază, a medicului  
de familie” 
Chirurgul Mihai Glod susține că 

orice pacient are o anumită teamă 
de a se prezenta la doctor, mai ales 
atunci când este vorba de afecțiuni 
grave. Medicul a precizat că a avut 
cazuri de pacienți care, deși credeau 
că sunt perfect sănătoși, se con-
fruntau cu tumori gigant.  

„Cred că fiecare dintre noi are 
acest recul în momentul în care află 
că are o afecțiune mai dificilă, care 
impune anumite riscuri și o oarecare 
lipsire de libertate, pentru că oricât 
de agreabil ar fi mediul spitalicesc, îl 
scoți din mediul lui social, familial și 
îl introduci într-o zonă unde el știe că 
e între a fi sau a nu fi. Ei nu se pre-
zintă din timp la spital din cauza ve-
rigii de bază, a medicului de familie. 
Poate că nu sunt ei singurii vinovați, 
ci cei care ar trebui să-i educe. În 
trecut, se făcea educație sanitară, la 
care participa medicul de familie și 
le indica pacienților cum să se spele 
pe dinți, ca la fiecare acuză să se 
prezinte la medic pentru investigații. 
Acum, toți sunt mai detașați. Ar tre-
bui să existe, și în România, sistemul 
din vest, unde pacientul trebuie să 
se prezinte măcar o dată pe an la 
medicul de familie. Am înțeles, nu 
chem pacientul de 20 de ani, dar cel 
de la 50 de ani în sus ar trebui che-
mat la șase luni, măcar la un an, ca 
să aibă o situație, să fie văzut de me-
dicul de familie, iar în felul acesta să 
i se prelungească asigurarea medi-
cală. Ar trebui ca pacientul să aibă 

această obligativitate de a se pre-
zenta periodic la medicul de familie, 
pentru o vizită așa-zis profilactică. 
Am bolnavi care spun că pe ei nu îi 
supără nimic, dar au tumora cât 
capul. Pe el nu îl supără nimic pentru 
că e învățat, a crescut odată cu tu-
mora, iar tumora nu doare”, a decla-
rat chirurgul Mihai Glod.  

Reprezentanții Casei de Asigu-
rări de Sănătate Iași susțin că medi-
cii de familie ar trebui să pună mai 
mult accent pe prevenție.  

„Medicii de familie nu fac pre-
venție. Sunt mulți pacienți care nu 
merg la medic de frică pentru a nu 
afla că sunt bolnavi. Medicii de fami-
lie ar trebui să comunice mai mult cu 
pacienții. Cât costă să le trimiți un 
SMS? Dacă aș primi un SMS din par-
tea medicului de familie, să merg la 
consult, m-aș gândi să merg. Nu tre-
buie merg pe premisa că pacientul 
se va prezenta singur la medicul de 
familie, pentru că el nu o face. Pa-
cienții sunt dezinformați”, au trans-
mis surse din cadrul Casei de 
Asigurări de Sănătate Iași.  

Dr. Anca Deleannu: „Este 
nedrept să gândești că unii 
stau și alții muncesc” 
La data de 1 iulie 2024, a intrat în 

vigoare Ordinul nr. 3.690/775/2024, 
privind modificarea şi completarea 
Normelor metodologice de aplicare 
a HG nr. 521/2023, pentru aprobarea 
pachetelor de servicii şi a Contrac-
tului-cadru care reglementează 

condiţiile acordării asistenţei medi-
cale, a medicamentelor şi a dispozi-
tivelor medicale în cadrul sistemului 
de asigurări sociale de sănătate, 
aprobate prin Ordinul ministrului Să-
nătăţii şi al preşedintelui Casei Naţ-
ionale de Asigurări de Sănătate nr. 
1.857/441/2023. Principalele modifi-
cări și completări ale ordinului con-
stau în introducerea pachetelor de 
servicii de care pot beneficia per-
soanele asigurate și neasigurate, în 
scopul depistării unor afecțiuni 
grave, respectiv cancerele, hepati-
tele cronice B și C, iar la gravidă și 
HIV/SIDA. Dr. Anca Deleanu, preșe-
dinte al Societății Medicilor de Fami-
lie Iaşi, recunoaște că prevenția este 
foarte importantă, dar persoanele 
neasigurate nu știu că pot beneficia 
de pachete de servicii pentru depis-
tarea unor boli grave. 

„Programele de prevenție s-au 
făcut abia la începutul lunii iulie, 
suntem la finalul lunii, deocamdată, 
persoanele neasigurate nu știu des-
pre ele. În ceea ce privește preven-
ția, ca să ajungi în eșaloanele 
superioare, trebuie să existe suspi-
ciune oncologică. Această consulta-
ție este doar pentru medicul de 
familie, orice alte consultații sau 
servicii de specialitate sunt contra-
cost, dacă persoana este neasigu-
rată și fără risc oncologic, fără 
suspiciune oncologică. Cât despre 
celelalte, noi suntem asaltați. Proba-
bil că patologia virală, cea Covid și 
alte patologii care s-au declanșat pe 

aceste călduri aglomerează UPU, dar 
veniți și la cabinetele medicilor de 
familie să vedeți ce aglomerație 
este. Este nedrept să gândești că 
unii stau și alții muncesc. Nu stă ni-
meni. Aglomerația din această pe-
rioadă este generată de perioada 
concediilor. Cât despre prevenție, la 
persoanele neasigurate este vorba 
de o prezentare la medicul de fami-
lie. Dacă pacientul nu are suspiciune 
oncologică, dacă nu te gândești ni-
ciun moment că persoana respec-
tivă are cancer, accesul gratuit la 
celelalte servicii de specialitate nu 
este posibil decât contracost. Pre-
venția este un lucru extraordinar de 
important și noi conștientizăm și în-
cercăm să facem față, deocamdată 
monitorizăm cele cinci boli pentru 
care CAS a dezvoltat servicii și în-
cercăm să le facem și pe alea bine”, 
a declarat dr. Anca Deleanu, preșe-
dinte al Societății Medicilor de Fami-
lie Iaşi.  

Deși în rândul pacienților din Iași, 
și nu numai, se întâlnește un feno-
men alarmant, mulți prezentându-se 
la spital cu afecțiuni în stare avan-
sată, președintele Societății Medici-
lor de Familie Iaşi susține că medicii 
de familie își dau tot interesul să 
facă prevenție și uneori sunt supra-
solicitați. Menționăm că în județul 
Iași există medici de familie care în-
casează salarii egale sau mai mari 
decât unii chirurgi sau manageri de 
spitale.  

Codruța ȘOROAGĂ

Fenomen alarmant! Pacienții din Iași ajung 
prea târziu la spital din cauza nepăsării 
medicilor de familie: „Sunt foarte detașați”
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Trei tineri au pus stăpânire 
pe o parcare din centrul 
orașului și au început să 
colecteze taxe de 
protecție. Iată ce s-a 
întâmplat când au ajuns  
și polițiștii la fața locului 

 
Trei indivizi din Iași au pus stă-

pânire pe parcările din Iași și au în-
ceput să ceară taxe suplimentare 
șoferilor. Dacă doreau să aibă ma-
șina în siguranță, acestora li se ce-
reau bani pentru protecție. Totuși, 
unii oameni nu s-au lăsat impresio-
nați de atitudinea celor trei și au 
contactat autoritățile imediat după 
ce au discutat cu ei. 

Trei tineri din Iași au pus 
stăpânire pe o parcare 
S.A. (16 ani), S.D.G. (21 de ani) și 

S.F. (34 de ani) s-au gândit la o me-

todă ingenioasă de a face bani. Doar 
că afacerea le-a fost dejucată de po-
lițiștii locali care au intervenit. Cei 
trei indivizi stăteau pe strada Arhi-
tect G.M. Cantacuzino, din spatele 
Mitropoliei și le cereau șoferilor taxă 
de protecție pentru mașină, între 5 
și 10 lei, doar că unii oameni nu au 
acceptat și au sunat la poliție. Par-
carea este chiar lângă Centrul Militar 
Zonal și aparține Mitropoliei Moldo-
vei și Bucovinei. 

„Au fost mai multe zile în care i-
am depistat pe acești indivizi care 
apelează la astfel de metode pentru 
a face bani. De această dată, a fost 
pe strada Arhitect G.M. Cantacuzino, 
în spate la Mitropolie. Unele per-
soane au sunat la poliție, deoarece 
au sesizat niște oameni care percep 
taxe în cazul în care vrei să parchezi. 
Aceștia le spun șoferilor că vor avea 
grijă de mașina lor, ca să nu pă-
țească nimic, să nu o zgârie nimeni 

și le cer 5-10 lei pentru acest servi-
ciu. Bineînțeles că acest lucru este 
total ilegal și nu putem accepta ast-
fel de comportamente. Când am 
ajuns la fața locului, indivizii respec-
tivi spuneau că nu au făcut nimic, 
însă noi aveam deja reclamațiile de 
la oameni. I-am legitimat, după care 
au fost amendați, toți trei sunt din 
municipiul Iași”, povestește Iulian 
Borș, polițist local din Iași. 

Problema a fost  
sesizată și în alte zone 
Totuși, acesta nu a fost un inci-

dent izolat, deoarece polițiștii au mai 
găsit și alte persoane folosind 
aceeași metodă. Chiar și în parcările 
cu plată, aceștia stau și așteaptă șo-
ferii pentru a le cere bani pentru 
protecție. Polițiștii locali se mai con-
fruntă cu o problemă în fiecare zi, 
fiind vorba despre mașinile parcate 

neregulamentar pe străzile din Iași. 
„Este un lucru tot mai întâlnit pe 

străzile din Iași, probabil că sunt mai 
mulți oameni care s-au prins de 
această metodă și încearcă să ob-
țină bani. Am mai avut sesizări și la 
parcarea cu plată de lângă Teatrul 
Național. Până la urmă, oamenii deja 
plătesc taxa de parcare, însă vin 
acești indivizi care mai cer și ei o 
taxă suplimentară. Noi avem deja în 
vedere aceste obiective și patrulăm 
zilnic pentru a verifica parcările, 
pentru ca astfel de situații să nu se 
repete. În cazul în care vor fi iar de-
pistați, atunci vom aplica din nou 
sancțiuni. Acestea încep de la 100 de 
lei și pot ajunge până la 500 de lei”, 
a mai spus Iulian Borș. 

Cei trei tineri din Iași au făcut o 
afacere profitabilă în parcarea din 
centru. 

Petronel ȘTEFAN

Tupeu greu de descris al unor 
tineri din Iași! S-au pus stăpâni 
pe parcarea Mitropoliei și 
cereau taxă de protecție
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SERVICII MEDICALE 

CABINET INDIVIDUAL  

DE LIBERA PRACTICA 

„PSIHOLOGIE CLINICA” - CAUIA FLORENTINA 

COPII - ADULTI - SERVICII PSIHOLOGICE POST 

CRIZA COVID SUPPORT DE REINTEGRARE SOCIO 

FAMILIARA SI SCOLARA. 

Telefon: 0732.806.569
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ANGAJEAZĂ Inginer proiectant 
HVAC 

Vino sa faci parte din echipa DAS! Cau-
tam colegi noi pentru departamentul 

de proiectare si ofertare instalatii 
HVAC (termice, climatizare, ventilatie, 

evacuarea fumului și a gazelor 
fierbinți).  

Candidatul ideal: 
Absolvent studii superioare in dome-

niul instalatiilor aferente constructiilor 
Cunostinte temeinice Autocad, Ms 

Office, cunostiintele de MagiCad consti-
tuie un avantaj 

Disponibilitate pentru deplasari, 
atentie la detalii, disponibilitate pentru 
program prelungit 

Descrierea jobului: 
Realizarea documentatiei proiectelor 

de instalatii (parte scrisa si desenata)  
Participarea la discutii cu beneficiarii 

proiectelor realizate 
Proiectarea instalatiilor pentru fazele 

DTAC, PTH, DDE 
Oferirea de asistenta tehnica si su-

port in faza de executie 
Realizarea de memorii tehnice, bre-

viare de calcul, scheme functionale, etc. 
Intocmirea listelor de cantitati, caie-

telor de sarcini, documentatiilor de 
avize, dispozitiilor de santier 

Elaborarea de solutii de proiectare si 
oferirea de solutii tehnice corespunza-
toare pentru toate tipurile de proiecte 
(civile, industriale si agricole). 

Mentinerea legaturii cu furnizorii si 
producatorii de specialitate 

In functie de necesitati, intocmeste 
oferte financiare pentru instalatiile 
HVAC: solicita oferte de pret de la furni-
zori, analizeaza listele de cantitati in 
conformitate cu planurile proiectului, 
centralizeaza ofertele de pret de la fur-
nizori 

Beneficii: 
Salariu motivant 
Tichete de masa / Diurna (in cazul depla-

sarilor) 
Telefon de serviciu 
Calculator cu toate licentele nece-

sare 
ANGAJEAZĂ 
Pentru lucru în ŢARĂ și 

STRĂINĂTATE 
INGINERI cu/fără experiență: 
CONSTRUCŢII CIVILE INDUSTRIALE ŞI 

AGRICOLE 
INSTALAŢII PENTRU CONSTRUCŢII 
INGINERIE ELECTRICĂ, ENERGETICĂ 

ŞI 
INFORMATICĂ APLICATĂ 
MUNCITORI CALIFICAȚI: 
INSTALATORI, ELECTRICIENI, SU-

DORI, LACĂTUŞI, 
ZIDARI, FINISORI, DULGHERI, TÂM-

PLARI, FIERARI BETONIȘTI 
MUNCITORI NECALIFICAȚI cu/fără 

experiență (8/10 clase; cu/fără 
diplomă de bacalaureat) cu posibilita-
tea calificării în meseriile specifice 
domeniului construcții și instalații. 

CV-urile pot fi transmise prin e-
mail la adresa: office@das.ro sau se 

pot depune la sediul societatii din 
Iasi, str.Aurel Vlaicu, nr.87 

Relații la telefon: 0232 262800 
Mobil: 0744 275 627; 0745 125 161
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OFERTE SERVICIU 

Fermador SRL angajează electrician întreținere în cadrul 
Abatorului de păsari din Podu-Iloaiei, Județul Iași. Pentru 
mai multe detalii, va rugăm sa ne contactați la numărul de 
telefon: 0232.222.111

Gaseste-ti biroul ideal la Moldova Center! 
 
Un spațiu de birouri de clasa A în centrul Iașului 
Situata strategic în inima Iașului, cladirea Moldova Center se remarcă 

drept un punct de reper în peisajul urban și de afaceri al orașului. Cu o 
suprafață totală de închiriere de 17.000 de metri pătrați, clădirea de birouri 
de Clasa A oferă un mediu de lucru modern, elegant și eficient pentru com-
paniile care caută să prospere într-un spațiu deosebit. 

Spații flexibile  
Moldova Center oferă spații de birouri cu suprafețe disponibile între 

400 și 2.000 de metri pătrați pe etaj, cu posibilitatea de a se compar-
timenta chiar și în zone mai mici pentru a satisface nevoile specifice ale 
fiecărei companii. Această flexibilitate permite chiriașilor să creeze un 
mediu de lucru personalizat, adaptat la cerințele echipelor lor. 

Certificare BREEAM “Foarte Bine” 
Moldova Center se mândrește cu certificarea BREEAM “Foarte Bine”, 

fiind printre primele clădiri din Iași care a adoptat cele mai noi tehnologii 
ecologice. Acest standard de excelență nu doar că subliniază angajamentul 
față de sustenabilitate, dar și demonstrează că Moldova Center este un 
lider în domeniul clădirilor verzi din România. 

Tehnologie de ultimă generație și eficiență spațială 
Moldova Center integrează cele mai avansate sisteme de management 

și tehnologii ecologice, oferind un mediu de lucru optim pentru companiile 
din industriile IT&C și R&D. Cu spații de birouri echipate cu tehnologie de 
vârf, clădirea este concepută pentru a sprijini eficiența operațională și pro-
ductivitatea angajaților, la cele mai mici costuri. 

Facilități de top pentru angajați și vizitatori 
Moldova Center nu se limitează doar la spațiile de birouri, ci oferă și 

facilități premium care contribuie la confortul și satisfacția chiriașilor săi. 
Recepția modernă, dotată cu mobilier elegant și plante naturale, creează 
o atmosferă primitoare pentru angajați și vizitatori. 

Lifturile panoramice oferă acces rapid și facil la etajele de birouri și 
oferă o priveliște impresionantă asupra orașului și a emblematicului Palat 
al Culturii. Aceste detalii, alături de spațiile comerciale cu acces separat, 
fac din Moldova Center nu doar un loc de muncă, ci și un spațiu vibrant și 
atractiv pentru socializare și relaxare. 

Angajament față de sustenabilitate și mediu 
Un alt aspect important al Moldova Center este angajamentul său ferm 

față de protecția mediului și sustenabilitate. Clădirea este dotată cu soluții 
energetice inteligente – panouri fotovoltaice, statii de incarcare masini 
electrice, care optimizează consumul de energie și reduc amprenta de car-
bon. Acest lucru nu doar că sprijină un mediu mai curat, dar și contribuie 
la costuri operaționale mai scăzute pentru chiriași. 

Un mediu de lucru optim pentru industriile moderne 
Cu facilități de ultimă generație și spații de birouri adaptabile, Moldova 

Center este locul ideal pentru companiile din industriile IT&C și R&D care 
doresc să atragă și să rețină talente de top. Mediul de lucru modern și bine 
întreținut este un factor crucial pentru profesioniștii care caută să-și con-
tinue cariera în acest spațiu de top. 

Moldova Center reprezintă mai mult decât un spațiu de birouri; este un 
exemplu de excelență în design, tehnologie și sustenabilitate. Cu facilități 
de top și un angajament clar față de calitate și mediu, Moldova Center este 
locația ideală pentru companiile care doresc să prospere într-un mediu de 
lucru modern și eficient, în inima Iașului. Pentru cei care caută un spațiu 
de birouri care să le ofere tot ce este mai bun, Moldova Center rămâne o 
alegere evidentă. 

Pentru mai multe informații despre spațiile de birouri disponibile și 
pentru a programa o vizită, vă rugăm să accesați www.moldovacenter.ro. 



Culturile agricole ale fermierilor 
ieșeni sunt compromise de secetă. 
În același timp, Guvernul vrea să îm-
prumute 1,5 miliarde de euro pentru 
reabilitarea infrastructurii irigațiilor. 
În acest moment, la nivelul județului 
Iași, situația este tragică la capitolul 
irigații. Doar în ultimii patru ani, au 
fost începute cinci proiecte pentru 
irigații, dar au fost lăsate de izbeliște 
de către autorități. 

Culturile agricole din Iași, 
compromise de secetă. 
Irigațiile lipsesc  
cu desăvârșire  
Nu este o noutate faptul că Iașul 

nu are sisteme de irigații. Potrivit 
datelor făcute publice de Agenţia 
Naţională de Îmbunătăţiri Funciare 
(ANIF) Iaşi, în anul 2023, suprafața 
irigată în județ era mai mică decât în 
2022.  

După cum arată datele puse la 
dispoziţie, suprafaţa irigată, cum-
ulat, în 2022, a fost de 52.784 ha, cu 
aproape 11.000 ha în plus faţă de anul 
trecut. Astfel, de ani de zile, de când 
seceta a acaparat județul Iași, fer-
mierii se confruntă cu pierderi 
uriașe în agricultură. Din 2020 și 
până în prezent, la Iași, pe hârtie, au-
toritățile au pus cinci proiecte pen-
tru irigații. Practic, le-au început, dar 
nu le-au mai terminat.  

Unul dintre proiecte este „Reabi-
litarea infrastructurii principale de 
aducţiune din subsistemul de irigaţii 
Sud Soloneţ, din cadrul amenajării 
Tabăra – Trifeşti – Sculeni, judeţul 
Iaşi”. Investiția figurează în stadiu de 
execuție și valorează 29 de milioane 
de lei.  

Potrivit Agenţiei Naţionale de 
Îmbunătăţiri Funciare, în județul Iași, 
există șapte stații de pompare iriga-
ții de bază și repompare, din care 
anul trecut au funcționat doar șase.  

Pentru a veni în sprijinul fermie-
rilor, ministrul Agriculturii, Florin 
Barbu, a transmis că lucrează îm-
preună cu ministrul de Finanțe, Mar-
cel Boloș, la un proiect prin care să 
împrumute 1,5 miliarde de euro de la 
Banca Europeană de Investiții (BEI) 
pentru reabilitarea infrastructurii 
principale și secundare de irigații. 

Practic, prin acest proiect, șeful 
MADR vrea să dubleze suma inves-
tită în infrastructura de irigații din 
România. 

„Pe partea de infrastructură 
principală de irigații, sumele sunt 
clare, 1,5 miliarde de euro pe care 
Agenția Națională de Îmbunătățiri 
Funciare îi va investi în această in-
frastructură principală de irigații. 
Am o discuție permanentă cu minis-
trul de Finanțe, domnul Boloș, și în-
cercăm să luăm de la Banca 
Europeană de Investiții încă 1,5 mi-
liarde de euro pe care îi vom intro-
duce în reabilitatea infrastructurii 
principale și secundare de irigații”, a 
precizat Florin Barbu, ministrul Agri-
culturii.  

Potrivit acestuia, proiectul este 
unul viabil pentru că investiția s-ar 
amortiza în doar patru ani de la fina-
lizarea ei, motiv pentru care speră 
că va avea câștig de cauză. 

„România trebuie să ia un împru-
mut, iar condiția Băncii Europene de 
Investiții este foarte clară, singura 
investiție din România, cu grad de 
amortizare în maxim patru ani, este 
sistemul de irigații. Ai făcut investi-
ția, în patru ani ai scos investiția. 
Deci vrem să dublăm această sumă, 
1,5 miliarde de euro, pentru reabili-
tarea întregii infrastructuri princi-
pale și secundare din România. Este 
un proiect pe care îl discut cu dom-
nul Boloș, eu zic că este un proiect 

clar și care se poate realiza”, a mai 
explicat Florin Barbu. 

Astfel, fermierii ieșeni afectați 
de secetă ar putea fi ajutați de stat. 

Guvernul va împrumuta 1,5 miliarde 
de euro pentru reabilitarea infras-
tructurii irigațiilor.  

Gabriela Rusu
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Culturile agricole ale fermierilor ieșeni, compromise 
de secetă. Guvernul vrea să împrumute 1,5 miliarde 
de euro pentru reabilitarea infrastructurii irigațiilor



Jaf ca în filme, la Iași. La începu-
tul acestui an, doi indivizi au reușit 
să plece cu aproximativ 100.000 de 
lei după ce au bruiat semnalul radio. 
Povestea începe pe 16.01.2024, când 
organele de cercetare penală ale po-
liției judiciare din cadrul Secției 3 
Poliție au fost sesizate de cu privire 
la faptul că, în ziua de 16.01.2023, în 
jurul orei 12:00, persoane necunos-
cute au pătruns în interiorul autotu-
rismului marca Volkswagen și au 
sustras suma de 85.000 de lei și 
17.000 de lei moldovenești în timp ce 
se afla parcat pe str. 1 Decembrie 
1989. În urma verificărilor, ancheta-
torii au stabilit că persoana vătă-
mată a venit din Republica Moldova 
cu sume de bani în euro, lei și lei 
moldovenești. Persoana vătămată și 
o altă persoană au intrat în incinta 
casei de schimb valutar, loc în care 
au schimbat suma totală de 13.200 
de euro și au primit suma de 65.500 
de lei. După ce a efectuat schimbul 
valutar, persoana vătămată îm-
preună cu martora au intrat în inte-

riorul autoturismului marca VW, ce 
era parcat vizavi de casa de schimb 
valutar, și a depozitat suma de bani 
schimbată în cotiera dintre scaunele 
din față. Persoana vătămată a pre-
cizat faptul că în torpedoul autotu-
rismului se mai afla suma de 19.500 
de lei, iar în cotieră erau 17.000 de lei 
moldovenești. 

Jaf ca în filme,  
în centrul Iașului.  
Cum au acționat hoții? 
După ce au coborât din autotu-

rismul în cauză, persoana vătămată 
și martora s-au deplasat la o sală de 
jocuri pe str. 14 Decembrie 1989, lă-
sând autoturismul parcat în același 
loc, iar în interiorul acestuia se aflau 
toți banii mai sus menționați. Au stat 
în interiorul sălii de jocuri aproxima-
tiv 10 minute, iar ulterior persoana 
vătămată a revenit la autoturism și 
a constatat faptul că închiderea 
centralizată (telecomanda cu radio 
frecvență) a autoturismului nu mai 

funcționează, fiind nevoită să folo-
sească cheia fizică, întrucât autotu-
rismul era încuiat. După ce a pătruns 
în interiorul autoturismului, a con-
statat faptul că banii din cotieră și 
din torpedoul mașinii i-au fost sus-
trași. Cu ocazia efectuării cercetării 
la fața locului a fost examinat auto-
turismul marca VW și s-a constatat 
că acesta nu prezintă urme de for-
țare. Conform proceselor-verbale de 
vizionare a înregistrărilor video sur-
prinse de camerele de supraveghere 
de la fața locului și din zona adia-
centă a locului faptei, s-a stabilit că, 
la data de 16.01.2024, în jurul orei 
11:40, persoana vătămată parchează 
autoturismul marca VW pe strada 14 
Decembrie 1989. La scurt timp, dins-
pre bulevardul Ștefan cel Mare, vin 
două persoane de sex masculin. Cei 
doi supraveghează zona în care se 
află persoana vătămată și autoturis-
mul acesteia. Ulterior, persoana vă-
tămată intră în casa de schimb 
valutar împreună cu martora, iar la 
scurt timp inculpatul BASNIN OLEK-
SANDR se deplasează în fața casei 
de schimb valutar și îi suprave-
ghează pe cei doi din exterior.   

Au fost condamnați la 
închisoare cu suspendare 
După ce persoana vătămată 

efectuează schimbul valutar și de-
pozitează suma de banii în autotu-
rismul marca VW, inculpatul BASNIN 
OLEKSANDR stă în apropierea auto-
turismului și o supraveghează, iar în 
momentul în care persoana vătă-
mată acționează închiderea centra-
lizată a mașinii, inculpatul BASNIN 
OLEKSANDR captează cu ajutorul 
unui sistem de bruiaj al radio-frec-
venței și al programatoarelor de chei 
semnalul telecomenzii, după ce per-
soana vătămată împreună cu mar-
tora intră în sala de jocuri, inculpatul 
BASNIN OLEKSANDR descuie auto-
turismul persoanei vătămată, iar in-
culpatul ZAVALNYI VOLODYMYR, care 

se afla în imediata apropiere, pă-
trunde în interiorul acestuia și sus-
trage suma de bani ce face obiectul 
cauzei, timp în care BASNIN OLEK-
SANDR o supraveghează pe per-
soana vătămată din ușa sălii de 
jocuri. După comiterea faptei, incul-
pații părăsesc în grabă zona și se 
deplasează către bulevardul Ștefan 
cel Mare și Sfânt, iar la scurt timp 
persoana vătămată revine la autotu-
rism și constată faptul că i-au fost 
sustrași banii. La data de 19.02.2024, 
organele de poliție de poliție din ca-
drul Secției 3 Poliție, pe baza sem-
nalmentelor, a fizionomiei și a 
articolelor de vestimentație i-au de-
pistat pe inculpați pe esplanada 
MCM Center (Hala Centrală), iar în 
urma controlului corporal asupra 
acestora a fost găsit un dispozitiv de 
bruiaj al radio-frecvenței și al pro-
gramatoarelor de chei, mănuși din 
material textil, spary iritant lacrimo-
gen, sume de bani și alte bunuri care 
au fost ridicate de către organele de 
poliție. Zilele trecute, cei doi incul-
pați au fost pedepsiți de judecători, 
însă mbii au primit sentințe blânde.   

„Condamnă pe inculpatul Zaval-
nyi Volodymyr, la pedeapsa de 1 an și 
o lună închisoare, pentru săvârșirea 
infracțiunii de furt calificat. Dispune 
suspendarea sub supraveghere a 
executării pedepsei de 1 an și o lună 
închisoare aplicate inculpatului Za-
valnyi Volodymyr și stabilește un ter-
men de supraveghere de 2 ani. 
Condamnă pe inculpatul Basnin 
Oleksandr , la pedeapsa de 1 an și o 
lună închisoare, pentru săvârșirea 
infracțiunii de furt calificat (faptă 
din data de 16.01.2024). Dispune sus-
pendarea sub supraveghere a exe-
cutării pedepsei de 1 an și o lună 
închisoare aplicate inculpatului Bas-
nin Oleksandr și stabilește un ter-
men de supraveghere de 2 ani”.  

Iată că după jaful ca în filme, din 
centrul Iașului, cei doi hoți au fost 
pedepsiți mai mult fictiv. 

Lucian SAVA
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Jaf ca în filme, în centrul Iașului. S-a folosit un sistem de 
bruiaj radio pentru ca un autoturism burdușit cu bani să nu 
poată fi încuiat. Iată ce sume au dispărut în câteva secunde



EXPRES joi, 01 august 20

Petrecere mare la Chirița 

Babele bârfitoare încep rubrica de azi cu o 
povestioară de prin Târg. Cică la Chirița se fac 

niște petreceri de zici că nu-i adevărat. Șeful de 
acolo își aduce, în weekend, prietenii și se scaldă 
în lac, fac grătare și toate cele. Nici șefii de prin 
enestituțiile din Iași nu lipsesc. Merg la pescuit 
pe acolo și fac ce le taie capul. Nici gaborii nu lip-
sesc din peisaj și se asigură că la plecare nu stă 
nimeni cu fiola. De, o să mai aștepte babele niște 
chestiuni și o să vă lase mai multe detalii pe aici. 

Renata era să aibă dosar pentru ultraj 
Dacă tot au amintit babele de gabori în rân-

durile de mai sus, vă mai spun câteva vorbe des-
pre Renata, gaborul care este pe buzele tuturor 
acum. Babele au întrebat pe la Vaslui să vadă 
care a fost treaba atunci când l-au oprit beat. Nu 
mică le-a fost mirarea să afle că Renata a trecut 
milimetric pe lângă un alt dosar penal. Cică ăia 

de la Vaslui voiau să-l încalțe și cu unul de ultraj 
pentru că Renata, beat fiind, s-a apucat să-i 
amenințe și să le spună chestii... Noroc că la Va-
slui sunt gaborii învățați cu de astea. Numai dacă 
ucizi vreunul îți face dosar... 

Scârțâie relația? Așa se aude 
La final de rubrică, babele vă mai povestesc 

câteva chestiuni de prin pulitică de această dată. 
Cică Arăgăzel Pompa s-a apucat să-l sape pe Bu-
lanișcu. Babele nu știu dacă informația este pe 
bune, dar se aude că într-o discuție Pompa a 
spus că Godănel ar trebui să învețe mai mult să 
facă pulitică și că nu i-ar strica să mai coboare 
o treaptă. Deși toți spun că Pompa are o relație 
specială cu Bulanișcu, se pare că nu este chiar 
așa.

Bursa bârfelor

Mai multe drumuri din Iași vor fi 
modernizate cu fonduri europene de 
câteva milioane de euro. Banii au 
fost obținuți în DR 27-
Crearea/modernizarea infrastructurii 
de acces agricole și DR 28-
Crearea/modernizarea infrastructurii 
rutiere de bază din spațiul rural, 
măsuri derulate de Agenția pentru 
Finanțarea Investițiilor Rurale 

 
Primarii din mai multe comune din Iași moder-

nizează drumurile din mediul rural cu peste 7 mi-
lioane de euro. Măsurile în cadrul cărora au 
accesat banii sunt DR 27-Crearea/modernizarea 
infrastructurii de acces agricole și DR 28-Crea-
rea/modernizarea infrastructurii rutiere de bază 
din spațiul rural, derulate de Agenția pentru Fi-
nanțarea Investițiilor Rurale (AFIR). În cadrul in-
tervenției DR 28- Crearea/modernizarea 
infrastructurii rutiere de bază din spațiul rural, se-

siunea ianuarie 2023-29 februarie 2024, a fost 
aprobat proiectul de modernizare infrastructură 
rutieră Movileni, din satele Larga Jijia și Movileni. 
Primarii pot folosi banii europeni pentru construc-
ția, extinderea, modernizarea drumurilor agricole 
prin măsura DR 27, dar și pentru construcția, ex-
tinderea și modernizarea rețelelor de drumuri de 
interes local prin măsura DR 28, în care fondurile 
acordate sunt sută la sută nerambursabile, iar va-
loarea maximă pentru un proiect este de 1 milion 
de euro. Banii intră în conturi până la finalul aces-
tui an. Fondurile alocate celor două măsuri au fost 
epuizate înainte de termen.  

Mai multe drumuri din Iași vor fi 
modernizate cu fonduri europene 

Astfel, primarul de la Ciohorăni a obținut 1 mi-
lion de euro pentru modernizarea drumurilor de 
interes agricol, bani accesați în măsura DR 27. În 
măsura DR 28 au fost depuse proiecte eligibile din 
comunele Balș, Popricani, Țigănași, Ciortești, 

Costești și Aroneanu. Astfel, fiecare primărie din 
județul Iași va primi 1 milion de euro, fonduri ne-
rambursabile. Vor fi modernizate drumuri de in-
teres local în comuna Popricani, respectiv cele din 
satele Cârlig, Moimești, Popricani, Vânători, Vul-
turi. De asemenea, vor fi modernizate și drumurile 
din comuna Țigănași, satele Cârniceni, Stejarii, Ți-
gănași, dar și din satele din comunele Ciortești, 
Costești, Aroneanu. Potrivit AFIR, în perioada 2 
noiembrie 2023 – 5 ianuarie 2024, AFIR a primit 
online 189 de cereri de finanțare depuse de auto-
ritățile locale pentru infrastructura agricolă (DR-
27). Valoarea solicitărilor de finanțare este de 
185,21 milioane de euro, fiind depășită alocarea de 
100 de milioane de euro. În ceea ce privește in-
frastructura rutieră de bază (DR-28), solicitanții 
au transmis 455 de cereri de finanțare, în valoare 
de 447 de milioane de euro. Alocarea financiară 
pentru această intervenție a fost de 200,9 mi-
lioane de euro. 

Fonduri europene pentru 
dezvoltarea comunităților locale 
Gheorghiță Barău, specialist în fonduri euro-

pene, discută într-un nou episod 
de #PodcastBZI despre dezvoltarea comunităților 
cu ajutorul fondurilor europene, ce afaceri sunt 
sustenabile, dar și ce planuri trebuie să facă be-
neficiarii pentru a nu fi respinse de la finanțare. 
Gheorghiță Barău este reprezentant al GAL-ului 
Siret-Moldova și experiența din domeniul social, 
fiind asistent social la bază, l-a ajutat ca la rândul 
lui să susțină alte persoane care vor să se dez-
volte. Astfel, modernizarea drumurilor din Iași se 
poate face cu ajutorul fondurilor europene. 

Raluca COSTIN

Mai multe drumuri din Iași vor fi 
modernizate cu fonduri europene. 
Primarii cheltuie câteva milioane de euro


